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تهیه کننده فیلم سینمایی »متری 
شیش ونیم«، گفت: پژوهش کوششی 
برای یافتن بهترین راه  حل های ممکن 
در راستای حل معضلات موجود است و 
سینما نیز از این قائده مستثنی نیست. 
سیدجمال ساداتیان اظهارکرد: حوزه 
فیلمسازی از نگاه من دو بخش دارد، 
یک بخش محتوا و بخش دیگر تکنولوژی است که محتوا را 
به تصویر تبدیل می کند. در هر دو حوزه ما نیاز به خلاقیت 
و ابتکار داریم زیرا اگر قرار باشد در هر عرصه ای موضوعی 
به مدت طولانی استمرار داشته باشد به حالت سکون 
می رسد. وی ادامه داد: از خلاقیت به عنوان یک ویژگی مثبت 
زمانی نام برده می شود که در آن نوآوری وجود داشته باشد. 
بنابراین اگر بخواهیم نگاهی به موضوع مهم پژوهش داشته 
باشیم، باید بگویم پژوهش مرزهای دانایی را افزایش می دهد. 
ما امروز به سطحی از دانش رسیدیم و آن را به کار می گیریم 
اما وقتی به پژوهش می رسیم گستره نگاه مان به تکنولوژی و 
خیلی مسائل دیگر تغییر پیدا می کند. در واقع شاخص های 
پیشرفت را ما بیشتر می توانیم در پژوهش دنبال کنیم. 
این تهیه کننده سینما ادامه داد: همانطور که اشاره کردم 
به دلیل اینکه سینما از دو بخش تشکیل می شود، هم محتوا 
نیاز به تحقیق، پژوهش و نوآوری دارد و هم تکنولوژی که 
می خواهد متون را به تصویر تبدیل کند. به نظر من پژوهش 
کوششی برای یافتن بهترین راه  حل های ممکن در راستای 
حل معضلات موجود است. قطع به یقین ما اگر بخواهیم 
در جذب مخاطب و رقابت جهانی موفق باشیم و استراتژی  
که در ذهنمان متصوریم را محقق کنیم قطعا باید از حالت 
سکون خارج شویم. ساداتیان درباره تاثیر مثبتی که پژوهش 
در نتیجه آثار سینمایی می گذارد، بیان کرد: پژوهش 
نقاط ضعف و قوت ما را برایمان روشن می کند و افق و مرز 
جدیدتری را برایمان نمایان می سازد. تحقیق و مطالعه به 
دلیل اینکه امکان دسترسی به منابع مختلف را به ما می دهد 
سطح دانایی را بالا می برد. اگر این نگاه را در ذهن مان داشته 
باشیم چه در رقابت بازار داخلی، چه خارجی و منطقه ای و 
بین المللی ابتکار عمل را سرلوحه کارمان قرار می دهیم. این 
ابتکارعمل نیز قطعا با پژوهش محقق می شود، ما هیچوقت 
نمی توانیم با آثار تکراری چه به لحاظ مضمون و قصه و چه 

استفاده از تکنولوژی های بصری به نقطه مطلوب برسیم. 
 سراغ موضوعات تکراری نرویم 

وی با اشاره به اهمیت تحقیق و پژوهش در آثار سینمایی 
و اثری که فیلم هایی که با این پشتوانه ساخته شدند بر 
مخاطب می گذارند، اظهارداشت: هر سال فیلم هایی مورد 
توجه مخاطبان قرار می گیرند که آن نوآوری و خلاقیتی 
که به آن اشاره کردم را در درونشان داشته باشند و یا 
برای مثال فیلمی که یک پدیده اجتماعی که جامعه به آن 
مبتلاست را دستمایه قرار داده زمانی برای مخاب جذابیت 
پیدا می کند که با نگاهی تازه و بدیع به آن موضوع پرداخته 
باشد. نگاهی که شکل و شمایلی جدید دارد و ردپایی از 
تکراری بودن در آن دیده نشود. در چنین شرایطی است که 
نقش پژوهش بیشتر از قبل خودش را نشان می دهد و لزوم 
توجه به آن اهمیت بیشتری پیدا می کند. تهیه کننده فیلم 
سینمایی »متری شیش ونیم« با اشاره به معضلاتی که در 
سینمای ایران وجود دارد و پژوهش می تواند چاره ای برای 
برطرف شدن بسیاری از آنها باشد، گفت: سینما چند وجه 
دارد و یکی از وجوه غالب آن سرگرمی است اما در کنار آن 
وجه آموزشی هم دارد. اما در همان بعد سرگرمی اگر قرار 
باشد ما موضوعات و قصه ها را تکرار کنیم، آثار دیگر حلاوت 
و شیرینی که باید را نخواهند داشت. بخشی از این موضوع 
به خلاقیت در فیلمنامه ها برمی گردد که باید با صرف وقت 
و دقت در آنها و مطالعه و پژوهش آنها را با تازگی جلوی 
دوربین برد. ساداتیان با تاکید بر توجه به پژوهش در همه 
ژانرها در حوزه سینما، خاطرنشان کرد: طبیعی است وقتی 
هم قرار باشد مثلا یک معضل اجتماعی را دستمایه کار قرار 
دهیم، اگر سراغ موضوعات دم دستی و تکراری برویم که 
مخاطب هیچ رغبتی برای تماشای آنها ندارد موفق نخواهیم 
بود. اما اگر بخواهیم کاری عمیق و درست از هر لحاظ 
بسازیم باید درباره اش تحقیق لازم را داشته باشیم. موضوع 
یک فیلم زمانی برای مخاطب هیجان انگیز و جذاب می شود 
که نکات تازه در آن وجود داشته باشد و این اتفاق هم از 
طریق کالبدشکافی و ریزبینی در مفهوم عملی می شود. این 
موضوع هم محدود به هیچ ژانر و حوزه ای نمی شود و در هر 

عرصه ای باید مورد توجه قرار بگیرد.

لیلی رشیدی معتقد است که اجرای نمایش 
در فضای باز راهکار خوبی برای از سرگیری 
فعالیت های نمایشی است چون در این شیوه 
تماشاگر و بازیگر هیچیک، دچار ترس و وحشت 
نمی شوند. هرچند سالن های تئاتر باز شده اما 
این بدان معنا نیست که گروه های نمایشی 
آمادگیِ رفتن روی صحنه را داشته باشند و 
اعتماد تماشاگران هم برای حضور در سالن، 
جلب شده باشد. به همین دلیل ظاهرا همچنان 
باید به ظرفیت های دیگری برای اجرای نمایش 
بیندیشیم. اجرای نمایش در فضای باز یکی 
از همین ظرفیت هاست که پیش از این هم 
گروه های نمایشی، از آن بهره برده اند. لیلی 
رشیدی یکی از بازیگران حرفه ای تئاتر است 
که سال گذشته با بازی در نمایش »در انتظار 
گودو« به کارگردانی امیررضا کوهستانی، اجرای 
نمایش در فضای باز را تجربه کرد. او که همچنان 
از چنین تجربه هایی استقبال می کند، از ضرورت 
اجرای نمایش در فضاهایی خارج از سالن های 
بسته سخن می گوید. رشیدی در آغاز توضیح 
می دهد: هرچند سالن های تئاتر بازشده ولی 
شاید اجرای تئاتر در داخل سالن، موفقیت آمیز 
نباشد. زیرا همچنان این احتمال وجود دارد 
که تماشاگران برای حضور در سالن دچار 
وحشت باشند و آثار نمایشی از نظر اقتصادی 

شکست بخورند. او با اشاره به اجرای قطعات 
نمایشی در فضای مجازی ادامه می دهد: اجرا 
در فضای مجازی حس تئاتر را ندارد و بیشتر 
از سرناچاری است. بنابراین بهترین راه، اجرای 
تئاتر در فضای باز است زیرا هم حس زنده بودن 
تئاتر را دارد و هم گروه و تماشاگر، با آرامش 
نسبی حضور پیدا می کنند و از بودن در یک 

مکان بسته هراس ندارند.
 باید امکانات را ایجاد کنیم

این بازیگر، تجربه اجرای نمایش »در انتظار 
گودو« در فضای باز باغ کتاب را که سال گذشته 
انجام شد، بسیار موفقیت آمیز می داند و می گوید: 
هم برای ما به عنوان بازیگران کار، تجربه خوبی 
بود و هم برای تماشاگران چون هیچ کدام مان 
ترس و وحشت نداشتیم بلکه احساس امنیت 
می کردیم. رشیدی در عین حال از هزینه های 
بالای اجرای نمایش در فضای باز هم سخن 
می گوید و اضافه می کند: چنین اجراهایی 
مستلزم کمک نهادهایی مانند مرکز هنرهای 
نمایشی، شهرداری و دیگر ارگان هاست؛ زیرا اجرا 
در فضای باز به معنای اجرای تئاتر خیابانی نیست 
بلکه مثل این است که در فضایی باز، سالن تئاتر 
بسازیم. بدین ترتیب لازم است جایگاهی درست 
کنیم تا تماشاگران به راحتی بنشینند و علاوه بر 
آن امکانات نور و صدا را هم باید ایجاد کنیم و 

همه اینها هزینه هایی دارد که گروه اجرایی به 
تنهایی، نمی تواند آن را تامین کند. این بازیگر 
با بیان اینکه در چند ماه پیش رو شرایط آب و 
هوایی برای اجرای تئاتر در فضای باز مساعد 
است، اضافه می کند: در پنج شش ماه آینده که 
شرایط آب و هوایی اجازه اجرای تئاتر در فضاهای 
باز را می دهد، خوب است نهادهای مرتبط 
به جای دست دست کردن ، زمان را غنیمت بدانند 
و هرچه زودتر خودشان برای تجهیز یکسری از 
فضاهای باز وارد عمل شوند و گروه های نمایشی 
را دعوت به کار کنند. رشیدی می افزاید: در این 
صورت می توانیم امیدوار باشیم در چند ماه آینده 
فعالیت های تئاتری از سر گرفته شود و با توجه به 
آغاز واکسیناسیون، می توان امیدوار بود که شاید 
از پاییز و زمستان، وضعیت بهتری داشته باشیم. 
او البته معتقد است اجرای تئاتر در فضای باز نه 
تنها در دوران کرونا بلکه در زمان های دیگر هم 
می تواند به عنوان یک امکان نمایشی مورد توجه 
قرار بگیرد. لیلی رشیدی در پاسخ به این پرسش 
که آیا بازهم تمایل دارد به عنوان بازیگر در 
اجراهای فضای باز حضور داشته باشد، می گوید: 
با کمال میل کار می کنم همچنانکه سال گذشته 
هم نمایش ما زمانی اجرا شد که سالن های تئاتر 
باز بودند. با این حال اجرای ما هم از نظر کیفی 

و هم از نظر جذب تماشاگر، اجرای موفقی بود.

عبدالوهابشهیدی
درگذشت

عبدالوهــاب شهیــدی؛ هنرمند 
پیشکسوت موسیقــی کــشورمان که 
به دلیل عارضه قلبـی در بیمــارستان 
بستــری شده بود، صبــح  دوشنــبه 
20 اردیبهشــت مــاه درگــذشت. 
نیکنام حسین پور؛ مدیرعامل موسسه 
هنــرمنـدان پیشــکسوت نوشت: 
چقدر دلخوش بودند که که بتوانیم 
صدسالگی اش را در مهرماه جشن 
بگیریم، ولی حیف شد. نسلی که تکرار 
نمی شوند. عبدالوهاب شهیدی عصر 
یکشنبه ۱۹ اردیبهشت ماه به دلیل 
عارضه قلبی در بیمارستان بستری 
شد. مرحوم شهیدی متولد سال 
۱۳0۱ در »میمه« اصفهان بود. او از 
اوایل دهه ۱۳20 فعالیت هنری خود 
را با فراگیری آواز، سنتور و عود نزد 
اسماعیل مهرتاش آغاز کرد. شهیدی 
به جز آواز خواندن و آهنگسازی، 
نوازنده ای منحصربه فرد با ساز عود 
است، که این ساز را ایرانی می نواخت. 

تهیه کننده ویژه برنامه رمضانی »دعوت« 
گفت: »ماه عسل« یک برنامه اجتماعی با رویکرد 
عام بود؛ اما »دعوت« برنامه اجتماعی با رویکرد 
خانواده است و نمی توان آن را شبیه به ماه عسل 
دانست. مجتبی کشاورز ضمن بیان این مطلب 
توضیح داد: ماه عسل برنامه فاخری بود که من 
همچنان برایش کف می زنم. اما همه برنامه های 
تاک شو )گفت وگومحور( متکی بر گفت وگو 
هستند. هویت و ساختار گفت وگوست که به آن 
معنا می دهد. ما در برنامه »دعوت« سوژه هایی 
را مطرح می کنیم که مبتلا به خانواده باشد. 
وی با اشاره به این نکته که تاکنون هیچ کسی 
در جریان ساخت این برنامه به کرونا مبتلا 
نشده، تاکید کرد: ما در برابر سلامتی مهمان ها 
مسئول هستیم. چند خودروی استریل شده 
داریم که مهمان ها را به استودیو می آورند. 
در این استودیو ۴ هزار متر مربع سطح و ۱۸ 
متر عمق داریم که عملا فضای باز محسوب 
می شود. مهمان هایی که از شهرستان می آیند 
در هتل پنج ستاره ساکن می شوند. خیلی از 
مهمان هایمان آدم های مسنی بودند که حاضر 
به سفر به تهران نشدند. ما هم اصراری به حضور 
نکردیم. چون نگرانی آنها به جا بود. کشاورز با 
اشاره به اینکه برنامه »دعوت« دو سال پشت سر 
هم به عنوان پربیننده ترین برنامه افطار انتخاب 
شده؛ بیان کرد: پرمخاطب شدن اولویت ما 

نیست. دوست داریم پرمحتوا باشیم.
 دنبال نقطه اوج نیستیم

وی در پاسخ به این سوال که خودتان کدام 
سوژه برنامه دعوت را بیشتر دوست داشتید؛ 
توضیح داد: سوژه خانمی که با پاکبان ازدواج 
کرده بود، جذابیت داشت. زوجی که پس از 
۳2 سال به همدیگر رسیده بودند و مادری 
که به دخترش کلیه داده بود نیز جالب بودند. 
من همه سوژه هایم را دوست دارم. به نظر من 
سنجیدن یک برنامه ۳0 روزه را با یک شب 
اشتباه است. برنامه ای که بخواهد فقط یک شب 
یا دو شب گل کند دچار شکست می شود. هدفم 
این نبود که یک نقطه اوج داشته باشم و پایین 
بیایم. می خواهیم بیننده پایدار داشته باشیم. 
ویژه برنامه دعوت به تهیه کنندگی و کارگردانی 
مجتبی کشاورز کاری از گروه اجتماعی شبکه 
یک سیماست که در ایام ماه مبارک رمضان هر 

روز ساعت ۱۹و۱5  پخش می شود.

بیژنافشار
درگذشت

بیژن افشار بازیگر تئاتر، سینما و 
تلویزیون براثر ابتلا به کرونا درگذشت. 
هیات مدیره  عضو  رحیمی،  مریم 
انجمن بازیگران خانه تئاتر با تایید این 
خبر گفت: متاسفانه صبح ، دوشنبه 
20 اردیبهشت ماه پسر آقای افشار از 
درگذشت ایشان خبر داد. او با اشاره 
به وخامت حال »افشار« در چند روز 
گذشته اضافه کرد: ایشان از چند روز 
پیش در بیمارستان بستری بود ولی 
چون بخش های ویژه بیمارستان ها تخت 
خالی ندارند، مدتی در بخش عمومی 
بستری بود تا اینکه به دنبال بدترشدن 
حالش به بخش مراقبت های ویژه 
منتقل شد. با این حال غروب یکشنبه 
حالش بدتر شد و به گفته پسرش سطح 
هوشیاری اش به شدت پایین آمد و 

متاسفانه صبح دوشنبه از دنیا رفت. 

سیدجمال ساداتیان:

 شاخص های پیشرفت را باید 
در پژوهش دنبال کنیم

تهیه کننده برنامه »دعوت«:
شبیه »ماه عسل« نیستیم

 تدوین فیلــم سینمــایی »خائن کشی«  بـه 
کارگردانی  مسعود کیمیایی و تهیه کنندگی علی 
اوجی به پایان رسید.  به گزارش روابط عمومی 
فیلم، »خائن کشی« هم اکنون مراحل پس از 
فیلمبرداری را می گذراند و تدوین آن به تازگی 
توسط سپیده عبدالوهاب به پایان رسیده است.  
همزمان با خبر پایان تدوین بخش دیگری از 
فهرست بازیگران این فیلم پربازیگر معرفی شد 
. نسیم ادبی، فریبا نادری و شکیب شجره از دیگر 
بازیگران فیلم هستند. »خائن کشی« سی امین 
فیلم مسعود کیمیایی است و بازیگرانی همچون 
فرهاد آئیش، امیر آقایی، سارا بهرامی، پانته آ بهرام، 
مهران مدیری، پولاد کیمیایی، اندیشه فولادوند، 
حمیدرضا آذرنگ، سام درخشانی، الهام حمیدی، 
نرگس محمدی  در این  فیلم نقش آفرینی 
کرده اند . فهرست عوامل فیلم »خائن کشی« 

به شرح زیر است:  مدیر فیلمبرداری: مسعود 
سلامی، مدیر صدابرداری: اسحاق خانزادی، 

طراح صحنه: سهیل دانش اشراقی، 
تدوین: سپیده عبدالوهاب، طراح 
چهره پرداری: محسن دارسنج، طراح 
لباس: مارال جیرانی، مدیرتولید: 
محمد حیدرقلی، مدیر برنامه ریزی: 
مسعود حقی، منشی صحنه: شهرزاد 
مطلق، جلوه های ویژه میدانی: آرش 
آقابیک، جلوه های ویژه کامپیوتری: 
محمد برادران، طراحی و ترکیب 
عکاس:  علویان،  علیرضا   : صدا
فیلم  ساخت  شجاعی،  احمدرضا 
پشت صحنه: شهیار کبیری، عکاس: 
احمدرضا شجاعی، طراح بدلکاری: 
ارشا اقــدسی، جانشیــن تولید: 

عماد طاهری، مدیر تدارکات: هادی غفارلو،  
دستیارتهیه: صدف رضاپور .

تدوین جدیدترین فیلم مسعود کیمیایی 

اجرا در فضای مجازی حس تئاتر را ندارد
لیلی رشیدی: 

آگهى دعوت مجمع عمومى عادی انجمن علمى 
مطالعات غرب آسیا  

بدینوسیله از کلیه اعضای پیوسته انجمن علمی مطالعات غرب آسیا  برای حضور 
در مجمع عمومی که در روز چهارشنبه مورخ ۱۴00/0۳/05  از ساعت ۱٦ تا ۱٧ در 

محل خانه اندیشمندان تشکیل می شود دعوت به عمل می آید. 
دستور جلسه: انتخابات هیات مدیره و بازرس انجمن 
هیات موسس انجمن علمی مطالعات غرب آسیا 


